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Op dinsdag 13 september 2022 hield de Commissie voor Algemeen Beleid, Finan-

ciën, Begroting en Justitie een gedachtewisseling over het Vlaams subsidieregister 

met: 

− Koen Algoed, secretaris-generaal Departement Financiën en Begroting; 

− Jo Van Eeghem, solution architect Departement Financiën en Begroting; 

− Tanja Verheyen, communicatieverantwoordelijke Departement Financiën en 

Begroting; en 

− Matthias Diependaele, Vlaams minister van Financiën en Begroting, Wonen en 

Onroerend Erfgoed. 

 

De minister en het departement gebruikten een presentatie bij hun toelichting. 

Deze presentatie is terug te vinden op de dossierpagina van dit document op 

www.vlaamsparlement.be. 

1. Toelichting door minister Matthias Diependaele 

Minister Matthias Diependaele dankt de makers van het subsidieregister.  

 

De kritiek dat dat instrument al veel eerder ter beschikking had moeten zijn, is 

terecht, stelt hij. Al in 2014 stond het in het regeerakkoord en drie voorgangers 

van de huidige minister beten er hun tanden op stuk. In 2019 was het perspectief 

nog 2024. De minister beklemtoont dan ook dat hij blij is dat het al in 2022 klaar 

is.  

 

Uiteraard weet de overheid nu al waar elke euro naartoe gaat, maar een begroting 

werkt als een piramidestructuur. De verdeling gebeurt bovenaan, vandaaruit wordt 

het verder verspreid over alle onderdelen van de Vlaamse overheid. 14 miljard 

euro gaat bijvoorbeeld naar Welzijn. Daarbinnen telt Jeugdhulp, dat daar een on-

derdeel van is, meer dan 1000 subsidiestromen. Wie de piramide doorliep, kon zien 

waar de subsidies naartoe gingen, maar onderaan praatten de verschillende stro-

men niet met elkaar omdat ze niet geconnecteerd waren. Dankzij de digitalisering 

is er nu een systeem dat daar inkijk in geeft. 

 

Het datawarehouse subsidieregister biedt transparantie in de subsidiestromen die 

de Vlaamse overheid uitkeert aan ondernemingen, besturen en feitelijke vereni-

gingen. In de aanloop naar de goedkeuring van het decreet was er de discussie 

over privacy-issues. Ook de minister ergert zich eraan dat een begroting enerzijds 

helemaal transparant moet zijn – dat betekent dat van elke eurocent bekend is 

waar die naartoe gaat en dat daarover ook altijd moet kunnen worden gecommu-

niceerd – maar dat anderzijds ook de privacybescherming geldt. Een groeipakket 

of een subsidie van zonnepanelen moet uiteraard niet bekend worden gemaakt, 

stelt hij, maar al de rest wel. 

 

Er bleek een decretale basis nodig voor de opbouw van het subsidieregister. Dat 

was in het hoofd van de minister eigenlijk niet nodig omwille van het geldende 

rechtsprincipe dat een begroting openbaar en publiek toegankelijk moet zijn. De 

meeste data die zijn opgenomen komen daardoor uit 2022, al zijn er ook enkele 

van ervoor. De subsidies voor de hamstercoaches zijn bijvoorbeeld niet opgeno-

men, omdat die subsidie voor 5 jaar werd gestart in 2017 en afliep in 2021. Maar 

ondanks die feitelijkheden acht de minister het register meer dan de moeite waard. 

 

De minister gaat niet verder in op de uitbetalingen omdat hij ervan uitgaat dat 

iedereen het decreet heeft gelezen. 

 

De scope van het subsidieregister zijn de subsidies. Dat is een deelverzameling 

van de inkomens en kapitaaloverdrachten aan andere sectoren en binnen de over-

heidssector. Dat gaat over de ESR 3 en 5 en ESR 4 en 6: inkomens of kapitaal-

overdracht voor activiteiten die het algemeen belang dienen. De minister merkt op 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=15328
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dat hierover discussie kan worden gevoerd. Er worden cijfers de wereld ingestuurd 

waarbij men zich kan afvragen welke definitie er wordt gebruikt. Het subsidiere-

gister hanteert de definities opgenomen in de VCO, de Vlaamse Codex Overheids-

financiën, om te bepalen wat subsidies zijn. Dat betekent dat toelagen, dotaties en 

dergelijke er niet in vervat zitten. Zo staat het in het goedgekeurde decreet. Het 

woord subsidie leidt nogal eens tot verwarring. Bij de start van de regering werd 6 

procent bespaard op een bedrag van drie miljard euro subsidies. Dat kwam omdat 

een andere definitie van subsidie werd gebruikt. Het subsidieregister hanteert een 

duidelijke definitie. Uitkeringen in het kader van het rampenfonds, rustpensioenen, 

afroepen van een waarborg, giften en prijzen en dergelijke meer vallen er niet 

onder. De begunstigden zijn rechtspersonen, feitelijke verenigingen en openbare 

besturen. Het gaat niet over subsidies aan natuurlijke personen of aan entiteiten 

van de Vlaamse deelstaatoverheid, inclusief de dotatie van het Vlaams Parlement.  

 

De minister wijst op aanvullende informatie die werd gebruikt, bijvoorbeeld uit de 

Kruispuntbank voor ondernemingen (KBO). De demo zal tonen dat bijvoorbeeld bij 

het invullen van ‘Zottegem’, alle subsidies zichtbaar worden die in Zottegem zijn 

uitbetaald. Maar dat is niet allemaal aan de stad Zottegem. De KBO kan dat verder 

verfijnen. De zoekfuncties moeten goed beheerd worden om te beletten dat er 

idiotieën de wereld worden ingestuurd.  

 

Het subsidieregister wil transparantie bieden binnen en buiten de Vlaamse over-

heid. Het is een heel laagdrempelig en helder systeem, een gebruiksvriendelijke 

en toegankelijke website die de juiste informatie biedt en eventuele knipperlichten 

aangeeft.  

 

Wat betekent dat? Binnen de Vlaamse overheid zal het zich minder voordoen, maar 

bijvoorbeeld lokale besturen kunnen bij een vraag naar subsidie van bijvoorbeeld 

een vereniging, nakijken of die niet al ergens een subsidie krijgt. Zo kan men dat 

beter inschatten en kan het debat of iets of iemand ondersteuning moet krijgen 

beter worden gevoerd. 

 

De opdracht voor het subsidieregister werd in 2019 gegeven. Er werd een 

hackathon georganiseerd, er waren ook workshops en testers. De schrik bestond 

immers dat bij de lancering een HTTP-error 404 zou verschijnen. Dat kon zo wor-

den voorkomen. De vier zoekmogelijkheden komen aan bod in de demo. 

 

De minister vestigt de aandacht op het werk dat nog moet gebeuren. Vanaf 2024 

zullen er meerdere jaren (2022 en 2023) vergelijkbaar zijn. De informatie wordt 

per kwartaal aangevuld en sinds 1 januari 2022 komt er stelselmatig informatie 

bij. Het zal interessant worden om jaar per jaar te vergelijken, maar dat is voor 

later. De informatie van een beperkt aantal entiteiten – minder dan 0,1 procent 

van de begroting – kan nog worden toegevoegd. De bestanden worden ook ter 

beschikking gesteld, dat vindt de minister evident. 

 

De Inspectie van Financiën krijgt met het nieuwe VCO-besluit dat in voorbereiding 

is een uitgebreidere opdracht. Zij zijn vrij in wat ze doen en worden niet door de 

minister aangestuurd, maar ze kunnen wel van het subsidieregister gebruik ma-

ken.  

 

Het gebruik van artificiële intelligentie komt erop neer dat als een subsidie duizend 

keer wordt uitgevoerd en er plotseling een betaling afwijkt, er mogelijk iets aan de 

hand is dat van naderbij moet worden bekeken. Dat wordt dan de komende jaren 

verder uitgewerkt. Via open data kan het databestand van de subsidieverstrekker 

ook aan andere entiteiten van de Vlaamse overheid worden gekoppeld.  
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2. Toelichting door Jo Van Eeghem 

Jo Van Eeghem, solution architect Departement Financiën en Begroting, surft naar 

www.subsidieregister.be (of naar https://subsidieregister.vlaanderen.be/) en start 

de demo.  

 

De tekst op de homepagina beklemtoont dat het gaat over dossiers vanaf 1 januari 

2022 en vermeldt tot welk kwartaal de data zijn opgenomen. De data worden per 

kwartaal aangeleverd. De gegevens van het derde kwartaal worden begin decem-

ber verwacht. Elke nacht gebeurt vanuit het boekhoudsysteem een refresh, maar 

de data worden pas per kwartaal gevoed. 

 

Het verschil tussen een toegekende en een uitbetaalde subsidie kan als volgt wor-

den verklaard: een toegekende is een verplichting van de overheid tegenover de 

begunstigde die aangeeft hoeveel budget of middelen ter beschikking zijn. De uit-

betaling gebeurt later in fasen.  

 

De footer vermeldt de disclaimer, de cookievoorkeuren en de privacyverklaring. De 

belangrijkste knop is de zoeksubsidieknop. Er kan op verschillende manieren naar 

subsidies worden gezocht. De meest voor de hand liggende knop daarvoor is de 

zoeksubsidieknop. Het zoeken gebeurt aan de hand van een aantal parameters die 

je aan de linkerkant kunt ingeven, waaronder bijvoorbeeld het beleidsdomein, een 

thema, subthema enzovoort. 

 

Een subthema verwijst naar de IPDC-code, die staat voor interbestuurlijke proces- 

en dienstencatalogus en is in feite een beschrijving van het type subsidie dat wordt 

verleend. Er werd samengewerkt met Digitaal Vlaanderen om alle codes te opti-

maliseren en te interfacen in de systemen. Je kan ook zoeken op land, gewest, 

provincie, gemeente en op naam van de subsidieontvanger of op het KBO-nummer. 

KBO-nummers die verwijzen naar natuurlijke personen, worden niet opgenomen.  

 

Jo Van Eeghem start een oefening in de provincie Oost-Vlaanderen, beleidsdomein 

WVG. Hij bespreekt en overloopt wat er te zien is. De gegevens die standaard 

worden getoond zijn het beleidsdomein, het thema en het subthema. Hij opent 

vervolgens een nieuwe pagina op de site van Digitaal Vlaanderen over de IPDC-

code, met meer info over de verleende subsidie.  

 

Er is ook het KBO-nummer. Bij het klikken op het KBO-nummer is de informatie 

direct te zien via de KBO-publicservicedatabank. Dat is handig voor burgers om te 

zien over wie het gaat. Eventueel wordt ook de vestiging vermeld. De meeste sub-

sidies worden uitbetaald aan de hoofdvestiging, maar er zijn er een aantal – bij-

voorbeeld de Broeders van Liefde – die vestigingen hebben in verschillende 

gemeenten. Ook die informatie werd opgenomen. Daarbij krijg je de naam van de 

subsidieontvanger, de postcode, de gemeente en uiteraard de toegekende en de 

betaalde bedragen.  

 

Men kan ook sorteren op toegekend bedrag, de grootste begunstigden worden dan 

bovenaan getoond. Jo Van Eeghem doet de oefening en laat zien dat bijvoorbeeld 

de Broeders van Liefde grote begunstigden zijn. 

 

Rechts op de pagina is er een drilldownmogelijkheid. Op dit niveau kan per lijn een 

detail worden opgevraagd over de verschillende dossiers. Het gaat dan over wan-

neer en welke bedragen de subsidieverstrekkers hebben toegekend en/of uitbe-

taald. In deze lijst kun je ook snel zoeken op het KBO-nummer. Dat kan door de 

filter rechtstreeks te gaan toepassen door links op het scherm het KBO-nummer in 

te vullen. In een oogopslag zijn zo alle subsidies die toegekend zijn aan de Broeders 

van Liefde zichtbaar.  

 

http://www.vlaamsparlement.be/link?id=15498
http://www.vlaamsparlement.be/link?id=15498
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Heel handig in deze lijst is de mogelijkheid om twee lijnen met elkaar te vergelij-

ken. Dat kan in pdf-formaat worden afgeprint of bewaard. De gegevens kunnen 

ook naar Excel of naar een CSV-formaat worden geëxporteerd. Momenteel geldt er 

wel een beperking tot 10.000 records om te voorkomen dat burgers of journalisten 

de hele database downloaden. Er wordt wel bekeken hoe in de toekomst de hele 

dataset via Digitaal Vlaanderen ter beschikking kan worden gesteld. Dat gebeurt 

waarschijnlijk pas in het voorjaar van 2023 omdat dan de dataset van een heel 

jaar kan worden ingezet. Exporteren naar Excel gaat vrij snel. Via het openen van 

de data in Excel is alle informatie raadpleegbaar die ook op de initiële pagina staat.  

 

Jo Van Eeghem bespreekt vervolgens de functie ‘toon op kaart’. Als bepaalde filters 

zijn ingevuld en de resultaten zichtbaar zijn, toont de kaart van België waar precies 

de subsidies worden uitgekeerd. De performantie daarvan is afhankelijk van het 

aantal gemeenten. De donkerste kleuren zijn de gemeenten die de meeste subsi-

dies ontvangen. Bij het hoveren over de gemeenten wordt ook het toegekende en 

het uitbetaalde bedrag zichtbaar. De data filteren per gemeente kan ook. Dat 

maakt – met dezelfde filters beleidsdomein en provincie – alle data met betrekking 

tot deze gemeente zichtbaar. Dat is de meest gebruikte manier, het is ook de 

meest geraadpleegde pagina, zoals blijkt uit het aantal pagehits.  

 

De kaart toont nog een aantal dingen. Default toont de kaart van België de drie 

gewesten: het Vlaamse Gewest, het Brusselse (Hoofdstedelijke) Gewest en het 

Waalse Gewest. Er komen inderdaad een aantal subsidies uit het Waalse Gewest, 

weliswaar in mindere mate. Klikken op gewest geeft de verdeling per provincie, 

vervolgens kan men downdrillen naar de gemeenten. 

 

Naast de grafische kaart van België kunnen ook een aantal statistieken en grafie-

ken worden getoond, alweer met de mogelijkheid te filteren op beleidsdomein, 

thema en subthema. Jo Van Eeghem illustreert hoe je kunt zien dat er op dit mo-

ment al 7,2 miljard euro is betaald. Bij ‘toegekende bedragen’ is zichtbaar dat er 

momenteel ongeveer 11 miljard euro aan subsidies is toegekend tot en met het 

tweede kwartaal. Verder naar beneden scrollen toont de verdeling van de beleids-

domeinen, van de provincies en van de thema’s. Deze tabellen zijn ook te bekijken 

in handige staafdiagrammen.  

 

De site is gemaakt met de Apextechnologie. Het is een responsive site, dat bete-

kent dat de informatie vrij goed consulteerbaar is op tablet, iPad of een androidta-

blet, ook op een iPhone of mobiele smartphone. Het gaat weliswaar om een 

rapporteringssite waardoor het aangewezen is bij consultatie een groter scherm te 

gebruiken.  

 

De derde zoekmogelijkheid is het archief. Daarin zijn de betalingen opgenomen die 

gebeurd zijn in 2022 op dossiers van voorgaande jaren. Ook hier is zoeken op een 

bepaald beleidsdomein mogelijk, met een minimum aan informatie. Het thema en 

de IPDC-code zijn niet zichtbaar. Hier wordt op KBO-niveau bijgehouden hoeveel 

in 2022 is betaald op dossiers van voorgaande jaren. 

 

Vervolgens bevat het menu nog twee handige links met een aantal vragen – een 

soort van FAQ – en een handleiding. De handleiding verwijst naar een zeer uitvoe-

rige pdf over het gebruik van de site. Er zijn ook links naar fin.vlaanderen.be, het 

IPDC-register en de KBO-databank. Het IPDC-register en de KBO-databank zijn 

ook rechtstreeks zichtbaar op de eerste pagina.  

 

Tot slot hebben we nog een contactformulier dat de burger, mocht hij nog reste-

rende vragen hebben, kan invullen. Die vragen worden gecentraliseerd en gedis-

patcht naar de juiste entiteiten die de vraag verder behandelen. Als het geen 

technische vraag betreft kan men een thema opgeven. Het aantal binnenkomende 

vragen is momenteel vrij beperkt. Het zijn er minder dan tien. Dat betekent wellicht 
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dat de site vrij duidelijk is. Het is een frisse en eenvoudige site, besluit Jo Van 

Eeghem.  

3. Bijkomende toelichting door minister Matthias Diependaele 

Minister Matthias Diependaele zegt dat het de bedoeling was om deze informatie 

vorige week al met de parlementsleden te delen, tegelijkertijd met de pers. De 

mensen van de administratie kunnen dat getuigen. Maar omdat er een paar par-

tijen toen fractiedagen hielden, is dat niet gelukt.  

4. Debat 

4.1. Tussenkomst van Philippe Muyters 

Philippe Muyters feliciteert de minister en het Departement Financiën en Begroting 

en zegt te weten hoe moeilijk het is om dit allemaal bij elkaar te brengen. Daar is 

niet alleen een goede tool voor nodig, maar ook de samenwerking van iedereen. 

En dat is niet altijd even evident.  

 

Het belangrijkste is wat de minister in het begin zei: onderaan de piramide gaat 

iemand een subsidie geven, zonder te weten of een andere entiteit of een ander 

niveau ook al subsidie heeft gegeven. Deze tool helpt om dubbele subsidiëring op 

een andere manier te bekijken. Hij kan zich inbeelden dat wie subsidie geeft op 

gemeentelijk of provinciaal niveau, eerst zal gaan kijken of het bedrijf of de entiteit 

waar het geld naartoe zou gaan, ook elders al geld heeft gekregen. Deze tool helpt 

om met meer kennis van zaken de subsidies te richten waar ze noodzakelijk zijn. 

 

Philippe Muyters vindt ook dat we niet moeten verwachten dat deze tool een grote 

spoeling van alle soorten subsidies kan doen. Aan elke subsidie hangen een verhaal 

en een stappenplan die tot de subsidie hebben geleid. Als men niet in detail gaat 

en in algemeenheden blijft steken, zal men snel zichzelf tegenkomen waarbij din-

gen worden aangeklaagd waarvan op een ander moment werd gezegd dat ze heel 

logisch waren. De tool biedt transparantie en mogelijkheden maar verricht geen 

wonderen. Wellicht kunnen een aantal misbruiken worden voorkomen, maar 

Philippe Muyters verwacht niet dat het bedrag aan subsidies plots zal worden ge-

halveerd. Veel subsidies zijn er gekomen omdat er geen andere mogelijkheden of 

instrumenten waren. Het allerbelangrijkste is evenwel dat de subsidiedatabank er 

is. Hij herhaalt de felicitaties en stelt dat het verhelderend is om de cijfers op deze 

manier in kaart en op grafiek te zien. 

4.2. Tussenkomst van Maurits Vande Reyde 

De tussenkomst van Maurits Vande Reyde bestaat uit drie delen. Het eerste betreft 

felicitaties voor de minister, voor de administratie en voor de parlementsleden voor 

hun decretaal werk.  

 

Voor de zomer van 2022 gaf hij al aan uit te kijken naar deze tool. Hij hoopte dat 

die toegankelijk zou zijn, met goede zoekfuncties en exportmogelijkheden in Excel. 

Wat er nu ligt is wat een overheid op vlak van transparantie nodig heeft. Een 

transparantere overheid op vlak van uitgaven is moeilijk te vinden. De tool is, zoals 

de demo liet zien, gebruiksvriendelijk en werkt intuïtief, precies wat Maurits Vande 

Reyde voor ogen had. Hij zal wel een paar technische opmerkingen via het con-

tactformulier aankaarten, maar de toegankelijkheid is fantastisch. 

 

Er zijn een aantal dingen die beter kunnen. Daarom onderzocht Maurits Vande 

Reyde de subsidiestromen die hij min of meer kent van een aantal entiteiten waar 

heel veel publiek geld naartoe stroomt. Hij bekeek de informatie en trok daaruit 
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conclusies die het systeem misschien beter kunnen maken. Het is geen kritiek maar 

een poging om te verbeteren en misschien nog uit te breiden. 

 

Binnen de definitie zoals ze decretaal is vastgelegd lijken niet alle concepten te zijn 

opgenomen. Zonder de namen van de onderzochte bedrijven en koepelorganisaties 

te noemen, blijken er vooral subsidies uit het Departement Economie te ontbreken. 

Maurits Vande Reyde zal de lijst aan de administratie bezorgen. Misschien is er een 

logische verklaring en moeten ze nog worden toegevoegd. Het gaat om subsidies 

aan bedrijven binnen de bestaande scope.  

 

Een tweede punt betreft ondernemingen of entiteiten die met onderaanneming 

werken of verschillende vertakkingen hebben. Dat is niet altijd duidelijk. De KBO 

heeft daar een heel handige functie voor. Het zoeken naar een onderneming op 

naam of nummer toont meteen alle andere ondernemingen die eraan gelinkt zijn 

door een persoonlijke band of door het vestigingsadres. Men ziet meteen alle ver-

takkingen en men kan zo verder zoeken naar de financiële gegevens die gelinkt 

zijn met de moederentiteit.  

 

Die functionaliteit kan nuttig zijn om eventuele dubbele stromen te zien die niet 

opvallen als je de entiteiten individueel bekijkt. De netwerkstructuur van de orga-

nisaties is niet zichtbaar. Dat gaat niet alleen over private ondernemingen, ook 

middenveldorganisaties hebben traditioneel veel vertakkingen. Volgens de subsi-

diedatabank gaan er heel weinig subsidies naar een aantal grotere middenveldor-

ganisaties, terwijl Maurits Vande Reyde denkt dat er veel meer achter zit. Hij 

vermoedt dat het opgesplitst zit in andere entiteiten. Het zou handig zijn om dat 

met elkaar te kunnen linken. Ook dat kan binnen de bestaande scope, zonder uit-

breiding van de bestaande definitie. De vertakkingsstructuur in kaart brengen zou 

de tool beter maken. Zoeken op adres biedt ook mogelijkheden. Als entiteiten op 

hetzelfde adres gevestigd zijn is er meestal een link, tenzij in de steden waar 

adressen soms driehonderd ondernemingen huisvesten. 

 

Met extra decretaal werk kan de scope in de toekomst worden uitgebreid zodat 

andere stromen binnen de overheidsfinanciën naar de tool kunnen worden ge-

bracht. Op termijn kan het een alomvattend en toegankelijk instrument worden 

voor de hele begroting.  

 

Maurits Vande Reyde denkt aan de participaties, waarover doorgaans in de com-

missie bevoegd voor Economie wordt gediscussieerd. De Vlaamse overheid neemt 

onder andere via PMV, de publieke investeringsmaatschappij, participaties in pri-

vate bedrijven en in het buitenland of in fondsen. Die informatie zou publiek be-

schikbaar moeten zijn in dit subsidieregister of in een apart participatieregister. De 

minister wees op de privacyproblematiek. Ook hier gaat het om beursgevoelige 

informatie en non disclosure agreements, de argumentatie die PMV gebruikt om 

niets vrij te geven, ook niet aan parlementsleden. Het gevolg is dat het parlement 

pas iets te weten komt als er een wiel is afgedraaid. Dat is geen ideale situatie. 

Door niveaus van toegang in te stellen kan de privacy worden beschermd en zou-

den volksvertegenwoordigers toch kunnen zien waarin de Vlaamse overheid parti-

cipeert. Het gaat immers over aanzienlijke publieke middelen die, volgens Maurits 

Vande Reyde, grotendeels goed worden besteed. Parlementairen hebben het recht 

om die informatie te krijgen.  

 

Bij de administratie lopen heel wat programma’s en projecten die niet binnen de 

definitie van subsidies vallen. De hamstercoaches die al zijn aangehaald, zitten in 

de financiering van de Regionale Landschappen verwerkt. De verschillende pro-

gramma’s die op de administratie lopen en die niet binnen subsidies vallen, zouden 

in een toegankelijk register moeten worden verwerkt. Die uitbreiding zou de trans-

parantie nog verhogen. 
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Een laatste mogelijkheid tot uitbreiding die de minister ook al in de media heeft 

aangehaald, zijn de subsidiestromen van provincies en lokale besturen, wat een 

overzicht voor de volledige Entiteit II zou opleveren aan Vlaamse kant. Dat vergt 

extra werk maar het kan. Zo weet de spreker dat op de website van Binnenlands 

Bestuur veel kan worden opgezocht in de meerjarenplannen van lokale besturen. 

Voor wie kennis heeft van de nummers en de indeling zijn die gegevens al vrij 

toegankelijk. Ze zouden ook naar een toegankelijk register moeten worden ver-

taald.  

 

Tot slot heeft Maurits Vande Reyde nog een vraag. Het was de bedoeling om de 

gegevens per kwartaal te updaten, kijkt men intussen niet meer naar jaartenden-

sen? 

 

Maurits Vande Reyde besluit dat het resultaat dat er nu al ligt, erg goed is. De 

volgende jaren kan worden geëvalueerd wat ter verbetering kan worden meege-

nomen. De tool is meer dan een aanzet, het is een systeem dat gezien mag worden.  

4.3. Tussenkomst van Stijn Bex 

Ook Stijn Bex vindt het voorgestelde werk vrij indrukwekkend en feliciteert de ma-

kers ervan. Fractieleider Bjorn Rzoska kon niet aanwezig zijn, maar waardeert uit-

drukkelijk het doortrekken van de ambitie die de minister al vorige legislatuur 

aankondigde. Het is een belangrijke stap, al blijven er een aantal vragen.  

 

Een algemene bezorgdheid betreft het begrip subsidies dat in een negatief daglicht 

dreigt te worden gesteld. Op deze lijst staan betekent niet dat je iets op je kerfstok 

hebt. Daar neigt het debat wel eens naar en dat mag absoluut niet. Stijn Bex, zelf 

Brusselaar, geeft een voorbeeld. Uit het diagram zou kunnen worden afgeleid dat 

Brussel – van de vijf provincies en Brussel – de meeste subsidies zou krijgen. Dat 

lijkt zo omdat een aantal grote subsidieontvangers toevallig hun adres in Brussel 

hebben, maar het betekent niet dat de Vlaamse Brusselaars ongelooflijke subsi-

dieslurpers zijn. Dat soort elementen moet men voor ogen houden als men dit 

instrument gebruikt. De minister waarschuwde daar ook voor.  

 

Groen heeft twee belangrijke vragen. De eerste gaat over hoe we met dit instru-

ment aan de slag gaan. Is er geen gebruiksaanwijzing nodig om misinterpretatie 

te voorkomen? Is het inleidend filmpje op de website van het subsidieregister daar-

voor bedoeld? 

 

Stijn Bex vraagt zich ook af waarom het aantal rijen dat kan worden gedownload 

tot 10.000 werd beperkt. Die grens lijkt vrij arbitrair. En welke dingen zouden er 

kunnen gebeuren als journalisten of burgers grotere aantallen downloaden? Het is 

van belang om mensen, burgers, overheidsinstellingen enzovoort te helpen om het 

instrument te gebruiken. Moet de minister geen initiatieven in die richting nemen, 

ter attentie van lokale besturen, burgeractivisten of parlementsleden?  

 

Even belangrijk is het om rekening te houden met de evaluatie. Stijn Bex bleef in 

de commissie bevoegd voor Mobiliteit wat dat betreft op zijn honger zitten omdat 

er erg weinig werd gedaan met de aanbevelingen van de Vlaamse Brede Herover-

weging in het beleidsdomein Mobiliteit en Openbare Werken.  

 

Het tweede punt sluit aan bij de vraag van Maurits Vande Reyde. Het parlement 

heeft een wettelijk kader gemaakt waarmee moet worden gewerkt. Hoe werd de 

keuze gemaakt over wat wel en niet in het subsidieregister zit? Was het voor elke 

uitgave van de Vlaamse overheid even eenvoudig om te zeggen “dit hoort er wel 

in en dat niet”? Kwam de minister met domeinen of bedragen in aanraking waarop 

een belangrijke interpretatie moest worden toegepast? Zou de decreetgever in dat 

opzicht de te hanteren definities kunnen verduidelijken en vereenvoudigen?  
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In het algemeen valt het op dat vooral geldstromen uit de welzijns- en de culturele 

sector aan bod komen. Het zou interessant zijn om ook meer kennis en inzichten 

te verwerven over andere geldstromen. Als lid van Groen zocht Stijn Bex in het 

subsidieregister naar de overheidsinspanningen voor Milieu en Klimaat. Het viel 

hem op dat voor bedrijven als Arcelor, Ineos en ExxonMobil wel maatregelen op 

vlak van arbeidsmarkt, maar niet op vlak van Milieu en Klimaat terug te vinden 

zijn.  

 

Volgens collega’s zijn dat geen subsidies, misschien is bedrijfssubsidies een beter 

woord. Het gaat bijvoorbeeld over het ontbreken van informatie over de ecologie-

premie, terwijl er wel een overzicht wordt gegeven van de opleidingssteun. Er 

wordt geen melding gemaakt van de compensatie voor indirecte emissiekosten 

voor grote energie-intensieve bedrijven die veel CO2 uitstoten, de carbon leakage. 

En wat met parafiscale subsidies? Dat werd al aangehaald bij de financiering via 

PMV: het kan ook via special purpose vehicles, zoals gebeurde met Arcelor.  

 

In het kader van de energiebeleidsovereenkomsten krijgen bedrijven compensaties 

voor indirecte emissiekosten. Er zijn momenteel te weinig instrumenten die nagaan 

of bedrijven die maatregelen effectief nemen om hun werking te verduurzamen.  

 

Stijn Bex hoopt over deze en andere vragen in het parlement verder te kunnen 

discussiëren – dat kan eventueel via parlementaire vragen – en zou graag verne-

men wat aan de regelgeving nog kan veranderen om de geschetste stromen helder 

en inzichtelijk te kunnen delen met de burgers.  

4.4. Tussenkomst van Ludwig Vandenhove 

Ludwig Vandenhove sluit zich aan bij de felicitaties van de vorige sprekers. Het al 

in de vorige legislatuur aangekondigde subsidieregister is er, en dat is goed ge-

werkt door de minister en het Departement Financiën en Begroting.  

 

Maar hoe ziet de minister het vervolg? Er moet ook naar de subsidies voor de 

private sector worden gekeken, zoals ook de collega’s Vande Reyde en Bex op-

merkten. Een evaluatie in het parlement en in de commissie is belangrijk. Het is 

een schitterend begin, maar er kan zeker nog verder worden gegaan. 

 

Bij een eerdere vraagstelling maakte Ludwig Vandenhove de vergelijking met de 

studies uit zijn jonge tijd rond de vele subsidies die binnengehaald werden door de 

katholieke zuil. Hij refereert ook naar de bemerking van de minister bij de parle-

mentaire behandeling van vraag om uitleg van Maurits Vande Reyde (Vragen om 

uitleg Vl.Parl 2021-22, nr. 3657) dat er altijd met één oog naar het budget moet 

worden gekeken. Het zou Ludwig Vandenhove verbazen dat er geen inschatting is 

gemaakt van eventuele dubbeltellingen en wat dat voor het budget zou kunnen 

opleveren. Of blijft de minister met de hand op hart en ziel zeggen dat het helemaal 

niet de bedoeling is om te besparen op subsidies?  

 

Ludwig Vandenhove neemt aan dat elke Vlaamse administratie het subsidieregister 

zal raadplegen. Stel dat er toch organisaties inzitten waarvan de minister merkt 

dat ze dubbele of driedubbele subsidies opstrijken voor een bepaald project: zijn 

er daarvoor richtlijnen opgesteld? Wat gaat er dan gebeuren? Moet de dubbele 

subsidie terugbetaald worden of wordt er specifiek gekeken of er in de organisatie 

ook geen andere dingen gebeuren? Is er, met andere woorden, een procesmatige 

aanpak uitgetekend voor het geval er bepaalde dingen zouden opduiken? Het zou 

bijna een wonder zijn als dat niet gebeurt want dat zou willen zeggen dat het 

subsidieregister eigenlijk geen zin heeft.  

 

Het is een ongelooflijk goede tool waaruit lagere echelons, zeker provincies en 

gemeenten, kunnen leren. Hoe ziet de minister dat verder evolueren? Zal het 
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proces dat uitgewerkt is door de betrokken administratie, ook wat technologie be-

treft, ter beschikking worden gesteld aan lagere echelons? Dat zou nuttig kunnen 

zijn. Valt dat onder de bevoegdheid van minister Diependaele of is minister Somers 

eerder de politieke eindverantwoordelijke? 

 

Op de vragen over de beperking tot het downloaden van maximaal 10.000 lijnen 

wil ook Ludwig Vandenhove graag een antwoord. En ook een gebruiksaanwijzing 

kan nooit kwaad, al vreest Ludwig Vandenhove niet dat het in een heksenjacht of 

misinterpretatie zal eindigen. Elke private organisatie of elk privébedrijf die aan 

sponsoring doet, staat erop dat de naam zo groot mogelijk wordt vermeld. Een 

aantal provincies en gemeenten passen dat ook toe. Ludwig Vandenhove heeft 

geen bezwaar dat elke Vlaming en elke Belg weet welke subsidies Vlaanderen geeft 

en wat die inhouden. Hij wil ook de andere kant van de medaille laten zien. Ieder-

een kent het fenomeen van de zogeheten energieslurpers. Met dit instrument moet 

het mogelijk zijn om die eruit te halen. En dan blijft het een beleidsbeslissing om 

er nog bepaalde dingen wel of niet in te houden.  

4.5. Repliek van minister Matthias Diependaele 

Minister Matthias Diependaele hoorde veel tussenkomsten die voorbijgaan aan een 

belangrijk onderscheid. Er moet worden opgelet met de negatieve sfeerschepping 

rond subsidies, zoals Stijn Bex terecht opmerkte. Daar is de minister het mee eens. 

Hij gaf al tijdens het persmoment aan dat hij ervan heilig overtuigd is dat de over-

grote meerderheid van de subsidies terechtkomen waar ze horen terecht te komen. 

Weinig geld komt terecht waar dat niet zou mogen, in die zin dat men echt van 

fraude kan spreken. Daar is de minister zeker van.  

 

Een andere vraag is waaraan we als democratie onze beperkte middelen willen 

geven en waaraan niet. Dat is iets heel anders. De minister citeert een tweet van 

Maurits Vande Reyde: “De Broeders van Liefde bijvoorbeeld ontvangen, net zoals 

vele andere verzuilde (dat mag volgens de minister aangeklaagd worden) organi-

saties, een astronomisch bedrag van net geen 100 miljoen euro aan subsidies. Dat 

geld komt uit zowat alle beleidspotjes die er te vinden zijn. Met goed bestuur heeft 

dat niets meer te maken.” Als men zoekt in het register, dan gaat dat voor een groot 

deel bijvoorbeeld over persoonsvolgende financiering. Dat zijn heel terechte midde-

len! Er moet helderheid worden geschapen. Het is niet verdacht om 100 miljoen euro 

te ontvangen. Het gaat hier ook over welzijnsinstellingen en scholen die onderwijs 

aanbieden. Hij vindt dat een zeer kwalijke tweet van Maurits Vande Reyde. 

 

Welk doel heeft een subsidie? De overheid moet beslissen wat het maatschappelijk 

doel is. Jongeren moeten meer sporten, de schoolgaande jeugd moet beter eten 

enzovoort. Er moet worden opgelet dat het geld effectief dat doel dient. De minister 

denkt niet dat er wat dat betreft veel fouten in het register zullen worden gevon-

den. Hetzelfde geldt voor dubbeltellingen. Een willekeurig voorbeeld: zelfs al ont-

vangen scouts middelen uit de beleidsdomeinen Onderwijs, Jeugd, Sport, 

Dierenwelzijn enzovoort, dat kan perfect terecht zijn en de middelen kunnen per-

fect gebruikt zijn. Het is natuurlijk iets anders met bijvoorbeeld financiering van de 

hamstercoaches. Er is nog één kolonie hamsters in het wild in een Limburgse ge-

meente. Dat is zeer zeldzaam. Vinden we het belangrijk om dat maatschappelijk 

te ondersteunen of niet? Er is nooit 800.000 euro naartoe gegaan. Dat ging deels 

over ondersteuning vanuit de administratie die deels in centen en deels in subsidies 

was uitgedrukt, een klein deel ging naar boeren om ervoor te zorgen dat die kolonie 

zich kon ontwikkelen. Voer het debat daarover, maar dat is een ander debat dan 

het eerste. Zo zijn er nog tientallen dingen. Moet de overheid zorgen voor bijvoor-

beeld vermaak in een rusthuis? Er worden subsidies gegeven om mensen in het 

rusthuis een interessante dag te laten beleven. Er moet opgelet worden met de 

houding alsof elke subsidie sowieso verdacht is. Dat is niet zo. Maar voor sommige 

subsidies moet wel de vraag gesteld worden of men dat al dan niet wil doen. 
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De minister verduidelijkt aan Philippe Muyters dat het subsidieregister geen instru-

ment is om te besparen. Aan Ludwig Vandenhove zegt hij dat het dat ook nooit is 

geweest, op geen enkel moment. Het is wel een instrument dat het kerntakendebat 

kan ondersteunen. Het is gemakkelijker om na te gaan waaraan en hoeveel we 

aan iets uitgeven, en of dat wel zoveel moet zijn. Dat debat kan worden gevoerd. 

Het subsidieregister wil inzichtelijk maken. Peter Van Rompuy wees daar herhaal-

delijk op. De minister citeert een rechter uit Amerika: “Sunshine is the best desin-

fectant”. Transparant maken is de beste manier om te ontsmetten. 

 

Maurits Vande Reyde wordt door de minister aangeraden om het klikmodel van de 

Vlaamse overheid te bekijken. Dat is een belangrijk instrument waaraan nog moet 

worden verder gewerkt, maar dat een groot deel van de begroting inzichtelijk 

maakt. Er wordt al heel lang met het Rekenhof, met de administratie en met het 

parlement gewerkt aan de leesbaarheid van de begroting. Er werden al heel wat 

stappen in gezet. 

 

De oefening van de Vlaamse Brede Heroverweging is geslaagd. Als Stijn Bex vindt 

dat er te weinig mee werd gedaan, staat het hem als parlementslid vrij om dat in 

de bevoegde commissie te gebruiken. Er moet gedebatteerd worden over waarom 

er met een bepaalde aanbeveling al dan niet iets wordt gedaan. De Vlaamse Brede 

Heroverweging werd door de administratie aangestuurd en is apolitiek. Er zijn mis-

schien redenen waarom het politiek niet opportuun is om er iets mee te doen. De 

administratie leverde schitterend werk, maar het parlement moet ermee aan de 

slag. Het was niet de bedoeling dat de administratie zou beslissen. 

 

De minister begrijpt de opmerking van Stijn Bex niet dat alleen Welzijn en Cultuur 

in het subsidieregister zitten. Hij gaf Engie in en zag dat het bedrijf 609.497 euro 

krijgt voor de call groene stroom. Het gaat over het project Engie Sun4Business. 

Arcelor ontvangt blijkbaar vier subsidiestromen voor Vlaams opleidingsverlof en 

dergelijke. Maar nog niet alles zit erin. 

4.6. Tussenkomst van Koen Algoed 

Koen Algoed wijst erop dat het register dynamisch is. Het register gaat momenteel 

over de eerste twee kwartalen van 2022. Sommige subsidies worden pas in het 

derde en vierde kwartaal toegekend. Er werd gestart met kwartaalgegevens, maar 

eens het subsidieregister voldoende substantie heeft zal men waarschijnlijk evolu-

eren naar jaargegevens. De begroting is een jaargegeven. De overheid is geen 

bedrijf en kan niet verplicht worden om op kwartaalbasis te rapporteren. De be-

groting wordt goedgekeurd en uitgevoerd op jaarbasis.  

 

De vraag naar de afbakening is terecht: wat zit er in het subsidieregister? Het 

register is gebonden door de scope en de ESR-codes. Wat zijn subsidies? De basis 

zijn de inkomens en de kapitaaloverdrachten. De inkomens en kapitaaloverdrach-

ten die geen subsidies zijn, zijn eruit gefilterd. Het gaat bijvoorbeeld over rustpen-

sioenen of schadevergoedingen. Een subsidie is iets dat het algemeen belang dient 

en waar geen tegenprestatie tegenover staat. Die eerste filter liet toe om binnen 

de ESR de codes 3, 4, 5 en 6 te rapporteren. Die vier codes werden gebruikt om 

te filteren.  

 

Een tweede belangrijke filter is dat er alleen maar wordt gerapporteerd over sub-

sidies aan ondernemingen, feitelijke verenigingen en openbare besturen. De sub-

sidies die aan natuurlijke personen worden uitgekeerd komen niet in het 

subsidieregister omwille van privacyredenen. Ook de eenpersoonszaken die geen 

rechtspersoonlijkheid hebben worden als natuurlijke personen beschouwd. Voorlo-

pig laat het decreet een opname niet toe. De eenpersoonszaken zonder rechtsper-

soonlijkheid hebben een KBO-nummer. Alles wordt gestuurd door het unieke KBO-
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nummer maar ze komen niet in het subsidieregister terecht omdat het natuurlijke 

personen zijn.  

 

Een interessante discussie is de beslissing om alleen maar de eindbegunstigden te 

nemen, dus niet de entiteiten die tot de Vlaamse deelstaatoverheid behoren. Toe-

lagen zijn een interne stroom maar geen ESR-codes 3, 4, 5 of 6. Ze zitten niet in 

het subsidieregister, ook al worden ze in de VCO als een subsidie beschouwd, om-

dat ze dienen om activiteiten te financieren. Dat geldt bijvoorbeeld ook voor de 

dotatie aan het Vlaams Parlement. Die dotatie zit niet in het subsidieregister maar 

de subsidies die het Vlaams Parlement toekent aan derden, politieke partijen die 

niet tot de Vlaamse deelstaatoverheid behoren, zitten wel in het subsidieregister. 

Dat is een keuze.  

 

Er zijn ook beperkingen qua personeel toepassingsgebied (de entiteiten op wie de 

verplichting rust om de data voor het subsidieregister aan te reiken zijn alle enti-

teiten onder de sectorale code S13.12) om technische redenen. In de bijlage van 

het decreet zie je een aantal entiteiten die verder van de overheid staan en die nu 

al hun subsidiegegevens moeten opleveren, maar er wordt dus niet gerapporteerd 

over hun toelagen en de toelagen van die entiteiten die voorlopig vrijgesteld zijn 

om data aan te leveren aan het subsidieregister. Er zijn immers entiteiten die niet 

gevat zijn door het decreet en die niet opgenomen zijn in de bijlage, zoals bijvoor-

beeld de universiteiten. Er wordt niet gerapporteerd over de subsidies die zij ver-

strekken. De budgettaire impact van die vrijstellingen is relatief beperkt. Er kan 

gediscussieerd worden over de vraag of het interessanter is over de toelages dan 

wel over de subsidies te rapporteren. Er moet een duidelijk onderscheid gemaakt 

worden.  

 

Het is interessant dat lokale overheden inzicht hebben op de subsidies die Vlaan-

deren toekent. Dat is een verdienste van dit subsidieregister. Omdat de lokale 

overheden niet behoren tot de Vlaamse deelstaatoverheid, biedt het register ook 

alle subsidies die aan de lokale overheden worden toegekend, die zij op hun beurt 

misschien of niet gebruiken om subsidies toe te kennen. Er wordt altijd gewerkt 

met geconsolideerde gegevens. Nederland heeft daar een andere optie voor geko-

zen. Er moet worden vermeden dat mensen optellen. Dezelfde discussie was er 

met de investeringssubsidie. Ook de subsidies van de lokale overheden moeten 

mettertijd worden ontsloten, maar er moet goed worden nagedacht hoe dat aan 

het grote publiek moet worden gepresenteerd zodat er geen verwarring of dubbel-

tellingen ontstaan. Het is een Vlaams subsidieregister met subsidies die de 

Vlaamse overheid toekent versus de subsidies die de lokale overheden toekennen, 

op basis van de middelen die ze ontvangen van de Vlaamse overheid en/of op basis 

van eigen fiscale middelen. Dat is belangrijk om mee te nemen.  

 

De scope is niet arbitrair en werd duidelijk bepaald. Ze vertrok vanuit inkomsten 

en overdrachten en belicht van daaruit de subsidies, wetende dat momenteel bin-

nen de subsidies alleen maar het eerste en tweede kwartaal zijn opgenomen en 

dat een aantal entiteiten voorlopig vrijgesteld zijn, maar die – in principe en op 

termijn – gaan kunnen aansluiten zodat ook de subsidies die zij aan derden geven 

kunnen worden gerapporteerd. Interne stromen waren een optie waarover op an-

dere manieren wordt gerapporteerd. Dat zit niet in het subsidieregister. 

 

Participaties zijn ESR 8-uitgaven. Die zitten per definitie niet in het subsidieregis-

ter. Er wordt gewerkt aan een participatieregister met als invalshoek: waarvoor is 

de Vlaamse overheid verantwoordelijk? Dat zijn de middelen die ter beschikking 

worden gesteld aan PMV. Maar PMV heeft een eigen raad van bestuur die beslist 

over wat met die gelden gebeurt en legt verantwoording af via de jaarrekening. 

Dat kan opgevolgd worden in functie van bijvoorbeeld het eigen vermogen van 

PMV. De Vlaamse overheid kan verantwoording vragen over de middelen die zij ter 

beschikking stelt aan PMV of aan andere entiteiten. Er wordt gewerkt met entiteiten 
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en raden van bestuur die via een jaarrekening en auditverslagen verantwoording 

moeten afleggen over wat ze met de middelen die ze van de Vlaamse overheid of 

andere overheden krijgen, hebben gedaan.  

 

Koen Algoed denkt dat het goed is om duidelijkheid te brengen, ook over wie waar-

over verantwoordelijk is en waarover wordt gerapporteerd. Het subsidieregister 

rapporteert duidelijk afgebakend over subsidies. Mettertijd wordt ook gerappor-

teerd over de participaties van de Vlaamse overheid. Maar zoals het ook in de 

Vlaamse Brede Heroverweging werd geconcipieerd, zal men daarin niets vinden 

over de concrete participaties van PMV. Daarvoor moet men bij de jaarrekeningen 

van PMV terecht. 

 

Het subsidieregister is ook dynamisch op het vlak van de kwaliteit van door de 

entiteiten aangeleverde data. Voor de rapportering hangt het subsidieregister im-

mers af van de data van de entiteiten. Zij moeten correct rapporteren over de ESR-

uitgaven die als subsidies gekwalificeerd werden. De balans wordt aan het einde 

van dit jaar (2022) opgemaakt. Er werd al vastgesteld dat sommigen alles aggre-

geerden op een ESR 34. Het betrof de weersverzekering, maar een deel daarvan is 

een subsidie, het andere is een uitkering. Er zullen dankzij het subsidieregister ver-

fijningen komen zodat de ESR-rapportering op sommige vlakken correcter wordt.  

 

De subsidies die in het Waalse Gewest worden uitgekeerd zijn voor firma’s die 

vestigingen hebben in Vlaanderen. VLAIO heeft voor een aantal stromen voorlopig 

nagelaten de vestiging te vermelden. Dat wordt rechtgetrokken want dat is voor-

zien in het subsidieregister. Het register heeft dus zichtbaar gemaakt dat aan de 

primaire datastromen nog kan worden gewerkt. De datastromen uit de entiteiten 

zullen correcter en vollediger worden. Ook hierin schuilt het dynamische van het 

subsidieregister. Hetzelfde geldt voor de gehanteerde IPDC-codes. Voor de zieken-

huisfinanciering wordt nu A1-A3 als code gehanteerd waardoor sommigen mis-

schien gaan klagen dat de A2 te weinig geld krijgt.  

 

De entiteiten zullen de reflex moeten krijgen om, als ze iets opnemen in het IPDC-

register, de namen voldoende transparant en duidelijk moeten zijn voor het grote 

publiek. Doordat het subsidieregister er is, zullen er terechte vragen komen naar 

duidelijkheid en duidelijkere omschrijvingen via het subthema in het IPDC-register. 

Dat wordt versneld ingevoerd en is de opvolger van het dienstverleningsregister.  

4.7. Tweede repliek van minister Matthias Diependaele 

Minister Matthias Diependaele denkt niet dat er grote fraudegevallen uit de analyse 

van het subsidieregister aan het licht gaan komen. Het is niet onmogelijk, maar de 

‘Waalse subsidies’ zijn al nagekeken en tot nu toe is daar niets verkeerd in ontdekt. 

Er werd uitleg gevraagd en men heeft correcte uitleg gekregen. Als misbruik zich 

toch zou voordoen, dan worden de subsidies teruggevorderd. Daar bestaat geen 

twijfel over, dat gebeurt nu ook.  

 

Dat alles mag niet los worden gezien van de conceptnota die eerder werd voorge-

steld. Daarin werden de maatschappelijke doelen beter omschreven en kreeg de 

Inspectie van Financiën een duidelijkere rol. Er werden heel wat maatregelen in 

genomen om de subsidiestromen beter te beheren en beter te onderbouwen. Dat 

is een pijler daarnaast. 

4.8. Tweede tussenkomst van Maurits Vande Reyde 

Maurits Vande Reyde tipt de minister dat het niet is omdat in een begroting de 

naam onderwijs of welzijn staat, dat de overheidsstromen per definitie optimaal 

besteed zijn. Het voorbeeld dat de minister aanhaalt (Broeders van Liefde) betreft 

54 lijnen in het subsidieregister. Het grootste bedrag gaat niet naar PVF voor 
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mensen met een beperking, maar naar rechtstreekse toegankelijke hulp. Het gaat 

om meer dan 40 miljoen euro. Maurits Vande Reyde vraagt of de minister weet wie 

de grootste criticaster is van rechtstreekse toegankelijke hulp in het parlement. 

Dat is de partijgenoot van de minister, namelijk Tine van der Vloet.  

 

Zonder de discussies uit de commissie Welzijn over te doen, zijn dat zaken in het 

subsidieregister die bewijzen dat dingen beter kunnen. Volgens dit subsidieregister 

gaat er uit de Vlaamse begroting naar sommige zuilenorganisaties geen enkele 

euro. Zo zou de Guimardstraat geen euro subsidie krijgen. Dat moet de minister 

toch eens uitleggen.  

 

Hij denkt dat er toch wel een aantal zaken ontbreken. Het subsidieregister moet 

worden gebruikt voor goed bestuur, anders heeft het geen nut. Het moet gebruikt 

worden voor dingen die beter kunnen. Het is niet omdat er een titel onderwijs of 

welzijn staat – samen goed voor twee derde van de begroting – dat het optimaal 

besteed is. 

 

Het subsidieregister mag geen ‘standalone’ zijn. Welke dingen kunnen beter en wat 

zijn de kerntaken van de overheid? Dat moet bekeken worden. Bij entiteiten met 

heel veel lijnen moet de analyse worden gemaakt of het geld optimaal wordt be-

steed of moeten er lessen worden getrokken die waarschijnlijk ook van toepassing 

zijn op andere beleidsdomeinen. Alleszins kun je niet zomaar zeggen dat iets een 

vaststelling is maar geen fraude. We moeten vooral leren hoe we ons geld beter 

kunnen besteden. Dat zou de essentie van het subsidieregister moeten zijn. 

4.9. Tweede tussenkomst van Stijn Bex 

Stijn Bex vindt de suggestie van Koen Algoed om de eenpersoonszaken op te ne-

men interessant. Als de zware industrie steunmaatregelen krijgt op het vlak van 

energiefiscaliteit of op vlak van onroerende voorheffing – om redenen die de over-

heid eerbaar acht zodat deze bedrijven minder belastingen betalen op energie of 

op vastgoed – dan is dat misschien technisch gezien geen subsidie, maar het is 

wel een politieke beslissing waarvan de burger graag weet dat de overheid die 

beslissing neemt. Is dat dan technisch gezien een subsidie of niet? Het is een in-

teressant kader om ook zo’n dingen te weten te komen. Hoe zouden we dat kunnen 

doen? Is het instrument daarvoor geschikt of moeten daar andere instrumenten 

voor gebruikt worden? Hij vraagt zich af of hij de begroting beter moet leren lezen. 

Alleszins is het interessant om dat te weten. 

4.10. Tussenkomst van Steven Vandeput 

Steven Vandeput denkt dat er op vlak van transparantie geweldig werk is geleverd. 

Men ziet van waar in welk departement en onder welke voorwaarden aan welke 

entiteiten subsidie wordt toegekend. Hij volgt Maurits Vande Reyde op Twitter en 

andere sociale media en hij denkt dat het lekker hapt voor een liberaal om te 

zeggen dat er veel te veel subsidies zijn. Hij maakt twee politieke bedenkingen 

daarover.  

 

Ten eerste. De volgende weken wordt over de begroting 2023 gespreken. Hij re-

kent erop dat ook dan die liberale reflex aan de dag wordt gelegd om na te denken 

hoe alles efficiënt kan worden gedaan en het meest doelmatig aangewend.  

 

Ten tweede. Als een entiteit in de lijst voorkomt met grote bedragen aan subsidies, 

is het niet per definitie zo dat die ondoelmatig worden toegekend. Zoals de minister 

heeft aangegeven kan er hierover inderdaad in de bevoegde commissie gedebat-

teerd wordend. Dat debat gaat dan niet over het subsidieregister als dusdanig. Of 

de Broeders van Liefde hun job goed doen of niet, en goed omgaan met de hun 

toegekende middelen, kan besproken worden in de commissies bevoegd voor 
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Welzijn of Onderwijs waar de vakministers zitten die de middelen toekennen vol-

gens wel of niet door de volledige meerderheid en het parlement goedgekeurde 

beleidsdoelstellingen.  

 

De spreker pleit ervoor het debat proper te houden. Deze commissie bespreekt 

waar middelen worden besteed en op welke manier die worden aangewend en door 

welke entiteiten die worden toegewezen. Dat register ligt nu voor. Commissielid 

Maurits Vande Reyde trekt een conclusie met betrekking tot beleidsdomeinen. Een 

debat binnen een beleidsdomein over toegekende middelen voor doelstellingen is 

heel terecht, maar gaat voorbij aan de discussie over transparantie in de manier 

waarop dat subsidies worden toegekend.  

 

Er mag meer gediscussieerd worden over een bepaalde beleidsdoelstelling. Soms 

is er al veertig of vijftig jaar de gewoonte om een subsidie toe te kennen om een 

beleidsdoelstelling te bereiken, er zijn intussen misschien doelmatiger manieren 

om dat te doen. Dat is in elk geval een discussie die het lid elke dag en elke week 

op elk schepencollege opnieuw voert in de eigen stad. Het kan hier zeker, maar 

dan moet dat op het ogenblik en op de plaats waar dat aangewezen is. En dat is 

binnen elk beleidsdomein.  

4.11. Derde repliek van minister Matthias Diependaele  

Minister Matthias Diependaele is het eens met Maurits Vande Reyde als deze laatste 

beklemtoont dat er meer maatschappelijk debat moet worden gevoerd over waar-

aan geld al dan niet moet worden uitgegeven. Er moet wel worden opgepast dat 

niet elke subsidie zomaar negatief wordt geduid. Het feit alleen dat een organisatie 

een bepaald bedrag krijgt, betekent niet dat het fout is. En zeker niet als 38 miljoen 

euro daarvan voor persoonsvolgende financiering is bestemd. Gehandicaptenzorg 

heeft wel degelijk zijn meerwaarde, maar dat moet niet hier maar in een andere 

commissie worden bediscussieerd.  

 

Guimardstraat is een adres en dat kun je niet ingeven in het register. Maar als men 

Katholiek Onderwijs Vlaanderen ingeeft, komt men wel degelijk op subsidies uit. 

Die informatie wordt nog aangevuld, maar het gaat op dit ogenblik over vijf subsi-

diestromen waarvan een van 2,6 miljoen euro. De Guimardstraat zit er dus wel 

degelijk al in. 

 

De minister wil alles bekijken, ook de vraag of de eenpersoonszaken moeten wor-

den opgenomen, maar er waren bedenkingen van de privacycommissie. Een be-

drijfsnaam met de naam van een natuurlijk persoon kan al tot problemen leiden.  

4.12. Tweede tussenkomst van Koen Algoed 

Koen Algoed stelt met betrekking tot belastingkortingen, dat economen weten dat 

subsidies of fiscale uitgaven of kortingen in feite equivalent zijn aan elkaar, maar 

de subsidies worden gerapporteerd aan de uitgavenkant en de fiscale kortin-

gen/uitgaven aan de inkomstenkant. In de Vlaamse Brede Heroverweging werden 

fiscale uitgaven meegenomen, ook al betrof het een uitgaventoetsing. Het in kaart 

brengen van fiscale uitgaven of belastingkortingen, met een onderscheid tussen 

natuurlijke personen en ondernemingen, kan een nieuwe werf zijn.  

 

De data over de fiscale kortingen moeten worden bekeken bij VLABEL. Wat er wordt 

geregistreerd kan bijkomende transparantie bieden en invloed hebben op de regi-

stratie. Zo leidt het subsidieregister tot een betere registratie met de IPDC-codes. 

Dat is te bekijken, maar het betreft de ontvangstenzijde. Er moet worden verme-

den dat alles op een hoopje wordt gegooid. Er moet een duidelijk onderscheid zijn 

in de rapporteringen. Maar fiscale uitgaven zijn vanuit economisch standpunt in-

derdaad het equivalent van subsidies. 
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Voor de 10.000 lijnen werden de websites van de Nationale Bank en Eurostat, waar 

je data en tijdreeksen kunt downloaden, als voorbeeld genomen. Het dient vooral 

om mensen op weg te zetten. Het was nieuw om een website te maken met heel 

veel data die nog moeten toekomen. Het was ook onduidelijk of de computersys-

temen en het netwerk dat zouden aankunnen. De servers werden uitgebreid omdat 

ze niet volledig voorzien waren op het subsidieregister.  

 

Er zijn vragen binnengekomen naar open data maar er worden geen partiële data 

verspreid over het eerste en tweede kwartaal. Eens de data over een volledig jaar 

beschikbaar zijn, worden ze met behulp van Digitaal Vlaanderen ter beschikking 

gesteld. Uit de hackathon met studenten bleek al hoe men zo’n zaken begrijpelijk 

kan maken. De hackathon hielp ook om een intuïtieve website te maken. De be-

perking tot 10.000 lijnen is een maatregel uit voorzichtigheid. Stel dat er een 

stormloop was geweest, dan bestond de kans dat het systeem platging. Het cijfer 

van 10.000 was wellicht ietwat behoudsgezind maar is niet bindend. De fundamen-

tele oplossing ligt waarschijnlijk in de combinatie van het voorbeeld van de Natio-

nale Bank waar je geen volledige dataset kunt downloaden, terwijl de vier 

kwartalen van 2022 – als het jaar volledig is – op een ander platform ter beschik-

king worden gesteld. Dat is de strategie die wordt ontwikkeld. We zullen zien of 

dat voldoende is. Zo proberen we al gaande te lopen.  

 

 

Steven VANDEPUT, 

voorzitter 

 

Philippe MUYTERS, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

ESR Europees Systeem van Nationale en Regionale Rekeningen  

Eurostat statistical office of the European Union 

IPC Interparlementaire Commissie (van de Nederlandse Taalunie) 

IPDC interbestuurlijke producten- en dienstencatalogus 

KBO Kruispuntbank van Ondernemingen 

PMV ParticipatieMaatschappij Vlaanderen 

PVF persoonsvolgende financiering 

VCO Vlaamse Codex Overheidsfinanciën 

VLABEL Vlaamse Belastingdienst 

WVG Welzijn, Volksgezondheid en Gezin (beleidsdomein van de Vlaamse 

overheid) 

 

 


